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Javaslatokra várva 
   Szeptember 15-17. között lesznek megtartva a XI. Maroshévízi Magyar Művelődési Napok, illetve a XVI. Dr. 

Urmánczy Nándor Emléknap (szeptember 16.). Evégett a Dr. Urmánczy Nándor Egyesület kikérte az Önök véleményét, 

hogy szeptember 16-án kit szeretnének a helyi művelődési házban látni, hallani. Emlékeztetőül, eddig az egyesület 

meghívására a helyi színpadon fellépő együttesek, énekesek: Kormorán, Horváth Andy, Kristóf Katalin és Milán (két 

alkalommal), Tamás Gábor (három alkalommal), Nagy Mária énekesnő (két alkalommal), Insect (két 

alkalommal), Székelylend (két alkalommal ). Egy – egy alkalommal: The Blast, Dobogókő együttes, Czika zenekar, 

Antal Tibor zenekara és néptáncosai, Bukva Zsuzsanna népdalénekesnő, Bartis Erzsébet népdalénekesnő, Fábián Ferenc 

Színtársulat, Három Határ kórus, András Előd humorista, Pityes2-es és Gyufa, Orotvai Komák, Budapesti Mikroszkóp 

Színpad művészei: Aradi Tibor, Varga Ferenc József, Heller Tamás, Nádas György. 
    Két hónapon keresztül olvasóink szavazhattak, íme a végleges eredmény: Pityes2es és Gyufa - 41 javaslat, 4S 

Street – 25 javaslat, Bagossy Brothers – 21  javaslat, Székely Góbék – 17, Kiss Kata Zenekar - 11 javaslat, Simó 

Annamária – 9 javaslat, Koszorús Krisztina 8 javaslat, Mohácsi Brigi – 5 javaslat, Szomszédnéni Produkciós 

Iroda -3 javaslat.  

   Köszönjük szépen! U. N. E. 

 

Hol vannak az igazi politikusok? 
 

   Valamikor a politika egészen más volt, mint manapság. A parlamentben választott képviselők között megvolt 

a tiszteletadás, nem számított, hogy milyen irányzatú politikát képviseltek, egymást tisztelték, beszédeiket 

meghallgatták. Ma már nincs ilyen nagyon sok országban. Ezelőtt 20 évvel voltak igazi politikusok, akikre 

felnéztek az emberek. Ma már nagyon kevés az igazi politikus. Manapság megjelenik egy politikus, és 3-4 év 

múlva már senki sem emlékszik rá. Mindez azért történhet, mert ezek a politikusok egy-egy megbízónak a 

parancsát teljesítik, és mikor a pénzelőnek nem tetszik, mást tesz a helyére. Valamikor volt egy Helmut Kohl, 

aki egy igazi Európai Uniót létesített, ami mára már nem az, amit ő akart, hisz az EU-birodalom fővárosában 

levők diktatórikusan parancsolnak más országoknak, épp ahogy a kommunista diktatúra tette régen. A mai 

Olaf Scholz német kancellár még vizet sem tudna vinni Helmut Kohlnak. Volt egy Margarett Thatcher 

miniszterelnök, egy vaskezű miniszterelnök asszony, és azóta sincs senki az Egyesült Királyságban, aki felérje 

tudását, népszerűségét bár negyedére. És, hogy ne csak jobboldali politikusokat emlegessek, legyen egy 

baloldali is, éspedig Francois Mitterrand, aki annak ellenére, hogy baloldali volt, egy igazi politikusnak 

nevezhető. A mostani francia politikusok egy része, akik jobboldaliak, nehezen közelednek az ő szintjéhez, 

hogy a baloldaliakról ne is beszéljek, hisz egy sincsen, aki elérné az ő szintjét. 

   Remélem, egyszer majd nem lesznek a háttérből politizáló dúsgazdagok, és akkor újból lehet majd beszélni 

igazi politikáról, olyan politikusokról, akik a nemzetért, a családért, a vallásukért harcolnak, nem pedig a 

megbízóik álmaiért. Czirják Károly 

Hulladékgyűjtés 

 
A Dr. Urmánczy Nándor Egyesület május 6-

ra hulladékgyűjtésre hívta fel a 

természetbarátokat. Az eseményre 14 

személy jelentkezett. A délelőtti órákban 

lezajlott eseményen a Maros jobb partját 

takarították meg a szeméttől, egészen pontosan a Kelemenjel (Kelemen-patak) és a 

Végárny (Vugány) városrészeken. Összesen 10 darab 60 literes és 8 darab 120 

literes szemetes zsák telt meg, főleg pillepalackkal. A résztvevők javaslatára június 

második felében egy más településrészen lesz hulladékgyűjtés, hisz temérdek 

szemét található a Maros folyó és a patakok mentén. Siklódi Ildikó 
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SPORT 

Röplabda 
Május 3-7. között zajlott le Bukarestben az országos kisifjúsági röplabda döntő torna. A Maroshévízi ISK a 6. 

helyezést érte el, ami egy előkelő helynek számít. A hévízi csapat tagjai: Csiki Robert, Coşarcă Răzvan, Stoian 

Teodor, Borşeri Marian, Ilie Darius, Hîngan Darius, Moldovan Rareș, Molnar Hunor, Man Cosmin, Ungurean 

Răzvan, Ungureanu Precup Alex Ioan. Edző: Macarie Ovidiu.  

 

Karate 
Május 12-14. között Brassóban volt megtartva a Kergsztur – Fudosin karate kupa, melyre hat csapat több mint 

110 karatékája nevezett be. Az versenyen jelen voltak a Maroshévízi Shodan S. E. sportolói is, akik különböző 

korcsoportokban 19 arany, 13 ezüst és 14 bronz éremmel tértek haza. Íme az eredmények: Precup Ioana arany 

kumitéban és bronz katában, Cernat Alexia arany kumitéban és katában, Buzila Ilinca arany katában, 

Moldovan Paul arany és ezüst katában, Ágoston Sergiu arany kumitéban és katában is, Moldován Krisztián 

arany kumitéban és katában, Trif Iacob arany kumitéban és ezüst katában, Trif Iosif arany kumitéban és 

katában, Bakó Andreea arany katában és kumitéban, Fórika István arany kumitéban és ezüst katában, Simon 

Ingrid arany kumitéban, Sandu Róbert ezüst kumitéban és arany katában, Maszkalyuk Antónia bronz 

kumitéban és arany katában, Cosarca Bianca ezüst kumitéban és arany katában, Gogean Roxana azüst 

kumitéban és katában, Belean Oana ezüst kumitéban és bronz katában, Antal Rares bronz kumitéban és 

katában, Burus David ezüst kumitéban és bronz katában, Szabó Sebastian bronz kumitéban, Buzila Riana ezüst 

katában, Covrig Daria bronz kumitéban és ezüst katában, Szabó Délia bronz kumitéban és katában, Taran 

Silvia bronz kumitéban, Simon Árpád bronz kumitéban és katában, Truta Dragos bronz kumitéban, Varga 

Antónia bronz katában, Doti Iasmina bronz katában. A maroshévízi csapat edzői: Bőythe Attila 5 danos mester 

és Bőythe László 4 danos mester.  

 

 

Lesz gáz? Gáz van! 
 

   A 90-es évek vége felé már téma volt, 

hogy Maroshévízre bevezetik a gázfűtést. 

1996-ban neki is láttak a gázvezeték 

tervezésének, majd elkezdődtek a 

munkálatok is. Sajnos, a vezeték soha nem 

ért el településünkig.  

   Az utóbbi időben több helyi lakos 

megállított mondva, hogy annak idején 

1998-ban és 1999-ben ők már adtak pénzt a 

gáz bevezetésére, nem is kis összegeket, és 

hogy mi lesz azzal a sok pénzzel, amit ők 

hivatalosan befizettek? Kezdtem én is a 

dolgok után érdeklődni, sőt többen 

rendelkezésemre bocsátották az akkor 

elkészített tervrajzot és a tervrajzért 

befizetett összegek nyugtáját. Egy ilyen tervrajzot és nyugtát 1998. július 25-én állított ki egy maroshévízi cég. 

A család 450.000 lejt adott át, és azóta néma csend a cég és a gáz felől. 1998-ban egy minimális bruttó fizetés 

350.000 lej volt, és ez a család 450.000 lejt adott át. Érdeklődtem több illetékestől, és mindenkinek az volt a 

véleménye, hogy a pénz odaveszett. Jó lett volna érdeklődni a pénz felől, esetleg törvénykezni a céggel, de… 

A cég után kutatgatva megtudtam, hogy 1997-ben lett bejegyezve, de közben tevékenységet váltott. Ma is be 

van jegyezve, de 2021-től nincs nyeresége, nincs alkalmazottja, de van adóssága.  

    A lényeg, hogy az a több tíz, vagy száz, vagy ki tudja hány család, akik annak idején mikor a cég 

alkalmazottjai házról házra jártak, tervrajzokat készítettek és pénzt vettek el, most sajnálkozhat, hogy jól 

átverték őket, hisz se gáz, se pénz, és most mindent az elejéről kezdhetnek, ha be akarják vezettetni a gázt. 

Czirják Károly 
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Beszélgetés Dobribán Aliz nénivel.   
 

- Kedves Aliz néni, mikor és hol tetszett születni? 

- 1927. augusztus 5-én születtem 

Gyergyószentmiklóson. 

- Pár mondatban tessék elmesélni a Maroshévízi 

Hírlap olvasóinak a gyermekkorát. 

- Édesapám kereskedő volt, a gyergyószentmiklósi 

bírósággal szemben volt az üzletünk. Mikor öt éves voltam, édesapám 

tornászott az iskolánál. Kint nagyidő volt, esett az eső, dörgött, villámlott 

és ő leesett a rúdról, pont a halálugrást akarta megcsinálni. Hat hétig volt 

Kolozsváron a kórházban  ágyban fekvő beteg. Fokozatosan lebénult és 

meghalt. A balesete után hat hetet élt, Kolozsváron temettük el. Édesapámat Ávéd Gerőnek hívták, míg 

édesanyámat Gáspár Máriának. Édesapám halála után édesanyám vette át az üzlet irányítását. Édesapám 

örmény volt, míg édesanyám székely. Édesapám távozása után hárman maradtunk, édesanyám, én és bátyám, 

aki 6 éves volt ekkor. Nagyszüleink felköltöztek hozzánk. Gyermekként árván nehéz volt, de jó is volt, mert 

sok volt a rokonság, házunk előtt folyt a kicsi patak, itt akkoriban volt egy bank is. Nyaranta mindig a pataknál 

játszottunk. Ugyanakkor volt egy strandja is a városnak, a Gyergyószentmiklósi Nyári Feredő névvel. Sokat 

jártunk ide. Akkor nem úgy nézett ki, mint most, hisz kisebb volt a medence. A víz a Békényből folyt bele, de 

volt egy szűrő, ami nem engedte a mocskot bejutni a medencébe. Itt jártam iskolába, a gimnáziumba, itt 

ismertem meg a férjemet is, Dobribán Sándort, aki tiszta örmény családból származott. Itt végeztem el a 

nyolcadikot, és utána érettségiztem én is és a férjem is. 1952-ben férjez mentem. Közben államosítások is 

voltak. Tőlünk elvették az üzletünket, anyum a szövetkezhet ment a kasszához dolgozni, de onnan is kitették, 

mivel valamikor üzletünk volt. A férjemnek birtokai voltak, ezt vették el. A férjemnek sikerült bejutnia az 

egyetemre, Kolozsvárra a számtan-fizika szakra. Sajnos megtudta, hogy mivel birtokos volt, ki fogják tenni az 

egyetemről, így pár hónap múlva már nem folytathatta az egyetemet. Sándor lakatos inasként is dolgozott volt, 

így az egyetem után a szövetkezetnél kapott állást, mint sofőr, mivel volt hajtási engedélye, de nem engedték 

autót vezetni, csak a szerelőgödörben dolgozott. Úgy vették akkoriban, hogy nagy volt a „bűnük”, mivel 

tisztességes magyar polgárok voltak. Édesanyámat is azért tették ki, mivel üzlettulajdonos volt.  

- Mikor tetszettek Maroshévízre jönni, és miért? 

- 1956 augusztusában jöttünk Maroshévízre. Gyergyóba feljött az igazgató a hévízi IRTA nevű cégtől, hogy 

ellenőrizze a munkakönyveket. Meglátta, hogy a férjemnek érettségije van, és azt mondta, hogy jöjjön 

Maroshévizre, ahol sokkal jobb feltételek között dolgozhat. Ekkor már kötelező volt az érettségi. A hévízi 

igazgató azt mondta a férjemnek, ha lejön, olyan állást ad, hogy leesik az álla is. Így is lett. Tömbházlakást 

kaptunk a Szarvas negyedben, ma is ebben lakom. Engem alkalmaztak a helyi kórháznál a könyvelőségen, míg 

a férjemnek aligazgatói állása volt.  

- Milyenek voltak a maroshévízi évek? 

- Nagyon jó éveink voltak. Nekem kicsit rossz volt, mert nemigen tudtam románul. Egyszer a főnöknőm azt 

mondta, hogy ne beszéljek románul, mert megbolondul, olyan rosszul beszélek, így a könyvelőségen magyarul 

beszéltem a románokkal is, akik tudtak magyarul. Már ideköltözésünk előtt is jártunk Maroshévízre fürödni, 

habár a férjem nem volt szabad, hogy elhagyja Gyergyószentmiklóst, mert birtokosnak volt megpecsételve, de 

mivel hokizott ő is és az öccse is, és a csapat az egész országba kellett menjen mérkőzésekre, elintézték, hogy 

bármikor elhagyhassa a települést. Így ideköltözésünk előtt is már ismertük Hévízt. Mikor ideköltöztünk a mi 

tömbházunk mellett volt a Walter család sörgyára (mára már tömbház van a helyén Cz. K.), emlékszem, a 

sörgyár előtt mikor esett az eső, bokáig érő volt a sár, csak csizmával lehetett ott elmenni. Sokat jártunk 

moziba, sok magyar filmet játszottak le. Itt Hévízen láttam először a Csárdás királynő filmet is. Sokat jártunk 

színházba, hisz minden hónapban magyar előadások voltak. Otthonról hoztam el a hálószobabútorokat, amivel 

édesanyám ment férjhez, ez van ma is a szobában. Sokat jártunk korcsolyázni, hisz itt is volt jégpálya, de 

nagyon sokat jártunk sízni a környező hegyekbe.  

- Örményekkel tartották-e a kapcsolatot? 

- Itt Maroshévízen nem, Gyergyóba jártunk fel, főleg az örmény bálokba. Az utolsó örmény bál melyen 

voltam, azt még Puskás Attila szervezte – akinek sokat köszönhet a gyergyói örménység -, és ha jól tudom 

Zárug Aladár is besegített. Én 1986-ban mentem nyugdíjba, férjem 1990-ben ment nyugdíjba, és 1991-ben 

hunyt el, azóta egyedül élek.  

- Köszönöm a beszélgetést! Czirják Károly 
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Városnapok 
   Mikor is voltak utoljára Maroshévízi Városnapok? Ha jól emlékszem, 2019-ben. De arra jól emlékszem, 

hogy 2021-ben a városatyák azt mondták, hogy nem tartanak városnapokat, de 2022-ben bepótolják, és az 

eddigi legrangosabbat fogják szervezni. Nos, nem lett semmi. 2023-at írunk, és az idén sem lesznek 

városnapok. Gondolom, pénzhiányra, gázvezetésre fognak hivatkozni, de ha ez lenne a gond, akkor nem lenne 

más tevékenységekre, pl. filmezésekre sem pénz. A jó megoldás az lehetne, hogy a Polgármesteri Hivatal 

alkalmazottait gyérítenék, hisz mára a kötöttárugyár és a cipőgyár után ott van a legtöbb alkalmazott, és nem 

minimálbérért dolgoznak, sőt a lakosok adói után kapnak fizetést, és ha egy apró kis dolgod is akad a 

hivatalnál, több nap, vagy hetek alatt oldódik csak meg.  

   Visszatérve a városnapokra. Ha nem lesz, akkor nem lesz, sebaj! Idén is megyünk Borszékre, Galócásra, 

Salamásra, Szárhegyre, Ditróba, Remetére, Gyergyószentmiklósra, hisz ott lehet szervezni. (czirják) 

Elsőáldozás 
Május 14-én a maroshévízi római katolikus egyháznál első áldozásra került sor. Sajnos manapság egyre 

kevesebb elsőáldozót jegyezünk, ha ezelőtt 30-40 évvel 50-60 is volt manapság a számuk nagyot csökkent. Az 

idén 17 keresztény járult az elsőáldozáshoz. Akár az eddigi években az idén is az ajándékcsomagokat a dr. 

Urmánczy Nándor Egyesület állta. U.N.E. 

 

Zsákhegyi Katonai Temető rövid története (7.) 

 
A katonai temető 2014-ben a református egyház tulajdona 

let, hisz megvásárolták a Sbarcea családtól. A temető 

felújitására már az Urmánczy Nándor Egyesülettel 

elkezdödött felújitási folyamat, de a megvétel után a 

református egyház folytatta. Erre az egyesülettel aláirt 

felújitási egyezmény értelmében 3 millió forint érkezett a 

Budapest XV. kerület polgármesteri hivatalától, 1 millió 

forint érkezett Marcali testvér településről, egy millió 

forint a Magyarországi Honvédelmi Minisztériumtól, a 

Turul madarat a Nemzetstratégiai Kútatóintézet 

adományozta (1.2 mill. Ft.), míg az obeliszket Csepel 

Polgármesteri Hivatala (1,2 mill ft.). Miután a református 

egyház birtokába került a temető és környéke a következő hónapokban a temető felújítására került sor, így 

mára a katonai temető elnyerte igazi, méltó, arcát. És eljött a temető avatás napja: “Október 15-én került sor a 

maroshévízi Zsákhegyi Katonai Temető avató ünnepségére. Az 

esemény 12 órakor kezdődött, elsőként Szász Attila a Görgényi 

Református Egyházmegye esperese hirdetett igét, majd László 

Áron római katolikus plébános igéje hangzott el. A továbbiakban 

beszédet mondtak: Barticel Kiss 

Krisztián tiszteletes úr, Bende 

Sándor gondnok-országgyűlési 

képviselő, Borboly Csaba, a 

Hargita Megyei Tanács elnöke, 

Szilágyi Péter államtitkár, Sütő 

László Marcali város 

polgármestere, Csonka László, Budapest XV. kerület önkormányzati 

képviselője, Cristian Scarlat, a Volksbund romániai képviselője, Németh 

Szilárd országgyűlési képviselő, Verestóy Attila szenátor, Barti Tihamér, a 

Megyei Tanács részéről és Czirják Károly. Az ünnepséget szebbé tette a 

gyergyószentmiklósi fúvószenekar, a gyergyószentmiklósi Ipartestület 

Kamara Férfi kórusának előadásai, a gyergyóremetei Verbunkosok, a 

marosvásárhelyi 9-es Honvéd Huszár Alakulat hagyományőrző csoportja, 

Kilyén Ilka, Magyar Örökség – Díjas művésznő előadása. Az eseményen 

képviseltette magát a Magyar és az Orosz Nagykövetség, valamint a 

Csíkszeredai Magyar Főkonzulátus.  Képek: Rokai János. (czirják)    
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Szabó Erzsébet: Édesanyám. 

Ablakodban mosollyal vársz anyám, 

Kitárom karomat, csak közeledj hozzám, 

Megfogom puhán két ráncos kezedet, 

Arcodról letörlöm az élettől kapott sebeket. 

 

Magányos kis szobád, egy mesés regény, 

Benne van egy álom, mely szebb mindennél, 

Szíved hangját most is fülemben hallom, 

Ragyogjanak rád a fénylő csillagok. 

 

Köszönöm az életet, amit nekem adtál, 

Szíved alatt engem boldogon hordoztál, 

Mikor első léptem feléd megtettem, 

Tudom, szorosan fogtad kis kezem. 

 

Hálás vagyok, azért amit értem tettél, 

Virágok nyíljanak ott, hol léptél, 

Boldoggá tesz engem a te bocsánatod, 

Te vagy a kincsem, mindenem a világon. 

 

S ha majd eljön a búcsú idő neked is, 

Maradj velem még egy kicsit akkor is, 

A szeretet sugarát hordozd örökké, 

Felejteni nem foglak soha többé. 

 

Mikor az égen kigyúlnak a fények, 

Érted anyám egy áldást kérek, 

Nefelejcset viszek neked és őszirózsát, 

Ha valamikor arra járok édesanyám.  

 

Bajkó Zsigmond:  Elveszett lélek 

Itt ülők, egyedül, egy magányos nyomorban, 

Csendben, mint őrangyal a nyakamban, 

Köztem, és közted, egy határ van, 

Én élek még, de te már a sírban vagy. 

 

Selymes arcod piroslott előttem, 

Te voltál egyedül az én szívemben, 

Itt hagytál egyedül, a bánattal engem, 

Bűneim miatt csak ezt érdemeltem? 

 

Elvetted Istenem, tőlem kit szerettem, 

Elvetted életem, egyetlen örömét, 

Vedd hát el életem, hogy feküdjek mellette, 

Vagy add vissza nekem életem örömét. 

 

Hol van a tegnapi mosoly az arcodról, 

Merre lett egykori kiáltó hangod, 

Előttem látlak de ez már csak egy álom, 

De lehet, hogy reád találok, egy másik világon 

 

Dénes Géza: Gyere velünk 

 

Gyere velünk fel a bércre, 

Tekints innen le a völgybe, 

Nézzél fel a kéklő égre, 

Tovatűnő fellegekre. 

 

Hallgasd a madarak dalát, 

Fenyőerdő susogását, 

Tiszta patak csobogását, 

A vízesés zubogását. 

 

Szívj tüdődbe friss levegőt, 

Ez ád néked életerőt. 

Pihenj meg egy bő forrásnál, 

S ennek friss vizéből igyál. 

 

Járd a hegyet kitartással, vidámsággal, 

Sok jó társad, szívderítő sok szép dallal.  

  

A szavatok dönthet. 

 

Péter Árpád költeménye 

 

   Sokszínű nemzettség vagyunk mi hazánkban. 

   Fogjunk össze nagyon, hogy megbízzunk egymásba. 

   Nem látjuk az utat mere fog vezetni, 

   Ha összefogunk mindnyájan, nem fogunk elveszni. 

                                        ll. 

   Fiatal lányok és idősebb hölgyek, 

   Fogjatok össze, mert a szavatok dönthet. 

   Alakítsatok ki a Nőknek Szövetséget, 

   Így hoztok létre magatoknak békességet. 

                                       lll. 

   Legyen célotok, hogy mere haladtok, 

   Migránsokat hazánkba biztos nem akartok. 

   Ahova bemennek, a szabadságnak vége, 

   Mert a hölgyek az erőszaknak ki lesznek téve. 

                                      lV. 

   Azt kell tegyétek Ti, amit nem akartok, 

   A szabadságotoktól végleg elbúcsúztok. 

   A migránsok a nőket meg is erőszakolják, 

   Ez látszik a nyugaton, már nem is titkolják. 

                                      V. 

   Döntsön fölöttetek a Nőknek Szövetsége, 

   Ne legyetek soha pártoknak kitéve. 

   Fiatal lányok és idősebb hölgyek, 

   Fogjatok össze, mert a szavatok dönthet. 

 

 

Vino la Panda Bubble Tea să încerci produse cu ingrediente autentice din 

Taiwan! Ți-am pregătit un meniu variat cu băuturi răcoritoare pe bază de 

ceai (Bubble Tea și soda), pe bază de lapte (Milk Tea) și cafea de 

specialitate. Poți adăuga o selecție de topping-uri (tapioca sau popping 

boba) care să ofere un plus de aromă băuturii tale. Ne găsești în Toplița pe 

strada Nicolae Bălcescu, bloc B, scara 9, Parter (lângă magazinul Hamoș). 

Te așteptăm să te bucuri de o experiență ca în Taiwan! 
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A székely-magyar rovásírás emlékei   98. rész 

A zilahi Tuhutum szobor rovásfeliratainak 

története, 16. befejező rész 

 
    A turul szobra két méter magas tölgyfa oszlopon áll 

ideiglenesen. A faragott oszlopon három évszám: 1902-1968-

2008, tehát az eredeti avatás, a lerombolás és a visszaállítás 

évszámai. Ugyanez rovásszámjegyekkel is megjelenik az 

oszlopon.  

   2010. okt. 30-án Sojka Attila zilahi alpolgármester a 

Szabadság.ro  portálon elmondta: „…a városi tanács elfogadta, 

hogy Fadrusz János évtizedekkel ezelőtt eltűnt turul szobrának 

nyomán készített alkotást elhelyezhessük a centrumban, a 

Wesselényi-szoborral szemben…A turul-szobor ügye amúgy 

nagyon kényes kérdésnek minősült: tavaly kétszer vetette el az ötletet a városi tanács… Szeretnénk elérni azt, 

hogy az eredetihez hasonlóan, a rovásírásos felirat is szerepeljen majd rajta…” Sajnos ez a szép  terv eddig 

még nem valósult meg.  Tunyogi Károly gondolataival zárom a tanulmányt: „A szobor  2008  óta a Zilahi 

Református Nagytemplom kertjében áll.  A frízről is megmaradt egy gipszlenyomat részlet. Tervünk továbbra is 

a köztéren  való végleges felállítás, de egyelőre nem fogadták el a városközpont új rendezési tervét, melyen 

már ott van a helye. Így most stagnál az egész, adományokat nem gyűjtünk, amíg biztos nem lesz a felállítási 

hely. A megmaradt adományból karban tartjuk a szobrot és közvetlen környezetét. Isten kezeibe tettem le ezt az 

ügyet. Ha ez Tőle volt, van, akkor az Ő általa rendelt időben befejezzük.” 

Friedrich Klára  A fénykép  forrása: http://turulzilah.fw.hu/ A fényképen: Tunyogi Károly, Bogdán Zsolt 

esperes és Seres Dénes  képviselő  

 

Léleksarok 

Megérzés 
 Várkonyi Zsuzsa szerint is, az ember a legkoraszülöttebb teremtmény a világon. Sok ideig függ a 

gyerek szüleitőt, legalább 5 évig felügyelet nélkül sok baj érheti. Gondoskodni kell róla.  

Nem mindegy milyen jelzéseket kap a gyerek az anyaméhben és élete első időszakában, a 

legérzékenyebben. Amikor még nem tud sokat és teljesen rá van utalva a felnőttre. Már akkor megérzi, hogy 

tud-e hatni a környezetére vagy sem. Például ha felsír, az milyen következménnyel jár majd? Odasietnek 

hozzá, ölbe kapják? Vagy móresre akarják tanítani pár napos korától.  Fogják-e a kezét a bajban? Elengedik-e 

mikor egyedül próbálkozik? Vagy azt súgják neki, hogy egyedül nem biztos sikerül. Életünk első részében a 

legfontosabb, hogy kemény, „szívós” alapot rakjunk le személyiségünk későbbi megfelelő alakulásához. A 

felnőttek segítenek ebben. Vagy éppen ellenkezőleg, gátolnak benne. Szerencsére, ha a jóra törekszünk, 

segítenek a megérzéseink. Tudni fogjuk, mikor mit kell tenni. Az érzelmi agyunk megtalálja a megoldást. 

Hallgatnunk kell rá. A „tanácsokat” meg kell szűrni, vagy figyelembe sem venni. Mi tudjuk mi a legjobb 

gyermekünknek. És saját magunknak. Ha elakadunk, mert előfordulhat, inkább szakemberhez forduljunk. De 

meglehet, hogy megérzésünk ütközik az ő véleményével is. Tévedni emberi dolog. De ha többször saját 

szívünkre hallgattunk és nem bántuk meg, ne hallgattasuk el belső hangunkat. Intuiciónk áldás. Spontán jön és 

megmenthet, ha jól értjük meg. Gondolkodás nélkül azért nem jó cselekedni, de mindenképp fel kell figyelni 

mi bujik ki a tudatalattiból.  

Sokszor megtörténik velünk, hogy nem tudjuk miért, de érezzük. hogy másképp akarunk eljárni egy 

dologban. Addig nem nyugszunk, míg azt úgy nem csináljuk. Akkor nyugodt a lélek, ha ő akarta , nem más 

erőltette valamire. Csak akkor bízhatunk önmagunkban, ha merünk önállóan cselekedni.  Erre pedig a szülői 

bíztatás és fokozatos leválás segít. Megérzi a felnőtt mi a jó neki és bátran cselekszik, akkor is ha elbukhat. 

Földre kerülve is csak felfele szabad nézni és kis pihenő után rögtön kapaszkodni.  Így adja át a szülő 

gyerekének is a boldogulása titkát. 

                                                                                                 Szeretettel, Lotti (lotticikk@gmail.com) 
 

 

 

 

http://turulzilah.fw.hu/
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KEMÉNY OLDAL 

ÉLMÉNYBESZÁMOLÓ 

a Határtalanul! kirándulásunkról              2023. április 16 -21. 

 
     Türelmetlenül indultunk útra vasárnap kora 

hajnalban az ismeretlen felfedezésére, de néhány órai 

utazás után máris problémába ütköztünk. De kitartóak 

voltunk és nem hagytuk, hogy ez a kedvünket 

megtörje. Kolozsvár környékén javításra szorult az 

autóbusz. Három óra várakozás után, egy útmenti 

benzinkútnál, folytathattuk az útunkat. Ezután minden 

gördülékenyen haladt és este 18 óra körül 

megérkeztünk a Piros Csizma Panzióhoz Csúzára, 

Horvátországba. 

   A fő célunk horvátországi diákokkal való ismerkedés 

volt. Ezért több iskolába is ellátogattunk, ismerkedtünk 

és közös tevékenységeken vettünk részt: 

sporttevékenységek és vetélkedők, táncház, közös 

éneklés - kánonozás, séta a faluban, bodzaszörpözés egy boros pincében. Egy időutazáshoz is hasonlítható az 

iskolák látogatása: egy kis falusi iskolából indultunk, aztán egy nagyobb falusi iskolát láttunk és végül egy 

nagyon modern iskolába, a Horvátországi Magyar Oktatási és Művelődési Központba érkeztünk. Ezen kívül 

még számos programunk volt. Meglátogattuk a Vardaróci Tájházat és Iskolamúzeumot, egy emlékezetes 

hajóutat tettünk meg a Kopácsi-réten, ahol rengeteget tanultunk a helyi növény- és állatvilágról. Zágrábban is 

töltöttünk egy kis időt, meglátogattunk néhány fontosabb helyet: a katedrálist, a Jellasics teret és a Zrínyi 

parkot, és ettünk egy jó McDonalds-os menüt, ami jól fogott a sok szendvics után. Egy hosszú utazás után 

érkeztünk el a kirándulásunk csúcspontjához, a Plitvicei tavakhoz, ahol körbe jártuk a tavak egy részét és 

eláztattuk magunkat a csodálatos vízesés alatt. Sajnos az áradások miatt a tavak egy része nem volt látogatható. 

A túránk egy hajóúttal fejeződött be itt is. Az utolsó két napot Magyarországon töltöttük. Budapesten, a XV. 

kerületben találkoztunk a XVGyiök ifjúsági szervezet tagjaival és egy felejthetetlen délutánt töltöttünk együtt, 

különböző ismerkedő, összerázó és csapatépítő játékokat játszódtunk és új barátokat szereztünk. Néhányan 

pedig újra találkozhattak régi, táborokból már ismert barátaikkal. A szállásunk a Városligetben volt, közel a 

Hősök teréhez, így egy tartalmas esti sétát is tartottunk a Hősök terén és a Városligetben. Utolsó nap, miután 

összecsomagoltunk és bepakoltunk az autóbuszba, meglátogattuk a Fővárosi Állat- és Növénykertet. Miután 

ebédeltünk és limonádéztunk egy kültéri teraszon, meglátogattuk a Magyar Zene Házában található állandó 

kiállítást, ahol egy nagyon magas szintű technológiával 

találkoztunk. Délután 16 óra körül elindultunk haza fele 

és egy zökkenőmentes utazás után szerencsésen 

hazaértünk Maroshévízre, éjszaka 2 óra körül. 

Diáktársaink mondták: “Nagyon tetszett….Ez volt a 

legjobb kirándulás amióta az iskolában vagyok.”, 

“Tetszett, hogy volt időnk mindenre, de egyidőben sok 

szép helyen is jártunk.”, “Egy szóval: csodálatos volt.”, 

“Jó társaság voltunk és így együtt az egészen (tanárok és 

sofőrök egyaránt) felejthetetlen élményeket éltünk át. A 

helyek amiket látogattunk mesébe illők voltak. Nagyon 

köszönjük!”, “Remélem jövőben is lesz!”, “Jó volt látni, 

hogy az ott élő magyarokhoz képest azért mi sokkal 

többen és sokkal nagyobb létszámmal rendelkezünk.”, 

“Imádtam a Plitvicei tavakat, meg a budapesti késő esti sétát (meg a családias hangulatot).”, “Nagyon jók 

voltak a programok és sok új embert ismertem meg.”, “... egy élménnyel gazdagodtam, amit soha nem 

felejtek el.”, “Bármikor megismételném!”, “Nem tetszett, hogy haza kellett jönnünk.”, “Hamar vége lett és 

még ülhettünk volna egy hetet ezzel a társasággal és a nagyon jó tanárokkal.” 

Köszönjük a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. finanszírozását a Nemzetpolitikai Államtitkárság megbízásából, a 

Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének a pályázat lebonyolítását Erdély szinten, valamint a kísérő 

pedagógusainknak a tartalmas és változatos program szervezését. A krónikások: Pop Áron - XI. osztály, 

Simon Izabella, Eigel Vivien Terézia, Ferencz Brigitta, Siklódi Balázs Attila - X. osztály  



REKLÁMOK, APRÓHIRDETÉSEK. Ingyenes rovatunkba várjuk olvasóink reklámjait apróhirdetéseit az alábbi 

címre: hirlap@marosheviz.info 

 

 
 

  
Csempekályha építés, javítás és pucolás…Víz és lefolyószerelés 

(réz, pvc, ppr….). Külső és belső burkolás. Konditerem 

hölgyeknek, munka és tűzvédelmi eszközök, ruhák kaphatók. 

Gázpalackcsere. Érdeklődni a 0740990165-ös telefonszámon. 

Bútort akarsz vásárolni? Akkor keress minket! Látogass el 

üzletünkbe, ahol olcsó és kiváló külföldi bútorok között 

válogathatsz. Címünk: December 1, 1918 út (a volt TSz 

istállók). tel:0742266779. 

www.facebook.com/mobilasecondtoplita 

  

 

 

Eladó méz, eladó méhcsaládok . 

Méhkaptárok gyártását, vállaljuk. 

Érdeklődni a 0744693028,  

0743507482 telefonszámokon 

lehet. 

************************************************** 

Eladó legelő és termőföld Kelemen-patakán. Érdeklődni a: 

0749568650 telefonszámon lehet 

 

 

Eladó régi goblenek, érdeklődni a 0747602088-as számon. 
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